

研究论文

## Sm(DBM)<sub>3</sub>phen的光致发光和电致发光性质

邓瑞平<sup>1,2</sup>, 于江波<sup>1</sup>, 张洪杰<sup>1</sup>, 李哲峰<sup>1,2</sup>, 周亮<sup>1,2</sup>, 彭泽平<sup>1,2</sup>, 郭智勇<sup>1,2</sup>

1. 中国科学院长春应用化学研究所稀土化学与物理重点实验室, 长春 130022;
2. 中国科学院研究生院, 北京 100049

收稿日期 2006-12-25 修回日期 网络版发布日期 2007-8-9 接受日期

**摘要** 制备了一系列基于配合物Sm(DBM)<sub>3</sub>phen的电致发光器件. 研究了其光致发光(PL)和电致发光(EL)性质, 实验结果表明, Sm(DBM)<sub>3</sub>phen具有良好的电子注入和传输性能以及电致发光性能. 器件ITO/TPD(50 nm)/Sm(DBM)<sub>3</sub>phen(50 nm)/Alq<sub>3</sub>(30 nm)/LiF(1.0 nm)/Al的最大亮度和最大效率分别为150 cd/m<sup>2</sup>和0.72 cd/A, 器件表现为纯Sm<sup>3+</sup>离子的发光.

**关键词** [钐配合物](#) [光致发光](#) [电致发光](#)

**分类号** [O614.33+7](#)

**DOI:**

## Photoluminescence and Electroluminescence Properties of Samarium Complex Sm(DBM)<sub>3</sub>phen

DENG Rui-Ping<sup>1,2</sup>, YU Jiang-Bo<sup>1</sup>, ZHANG Hong-Jie<sup>1\*</sup>, LI Zhe-Feng<sup>1,2</sup>, ZHOU Liang<sup>1,2</sup>, PENG Ze-Ping<sup>1,2</sup>, GUO Zhi-Yong<sup>1,2</sup>

1. Key Laboratory of Rare Earth Chemistry and Physics, Changchun Institute of Applied Chemistry, Chinese Academy of Sciences, Changchun 130022, China;
2. Graduate School of the Chinese Academy of Sciences, Chinese Academy of Sciences, Beijing 100049, China

Received 2006-12-25 Revised Online 2007-8-9 Accepted

**Abstract** Photoluminescence(PL) and electroluminescence(EL) properties of a samarium complex Sm(DBM)phen(DBM=dibenzoylmethane, phen=1,10-phenanthroline) were investigated. A series of devices based on Sm(DBM)phen were fabricated. The results show that Sm(DBM)phen owns good electron injecting and transporting properties. By optimizing the device structure, bright efficient orange EL devices could be achieved, and the maximum brightness and efficiency were 150 cd/m<sup>2</sup> and 0.72 cd/A, respectively. The device showed the characteristic emission peaks of the Sm<sup>3+</sup> ion at all operating voltages. It was noticed that the relative intensity of Sm<sup>3+</sup> emission peaks differed from each other in PL and EL cases, which could be ascribed to the change of coordination sites of the Sm<sup>3+</sup> ion during the evaporation of the samarium complex in the EL case.

**Key words** [Samarium complex](#); [Photoluminescence](#); [Electroluminescence](#)

通讯作者:

张洪杰 [hongjie@ciac.jl.cn](mailto:hongjie@ciac.jl.cn)

作者个人主页: 邓瑞平<sup>1,2</sup>; 于江波<sup>1</sup>; 张洪杰<sup>1</sup>; 李哲峰<sup>1,2</sup>; 周亮<sup>1,2</sup>; 彭泽平<sup>1,2</sup>; 郭智勇<sup>1,2</sup>

扩展功能

本文信息

▶ [Supporting info](#)

▶ [PDF\(474KB\)](#)

▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)

▶ [参考文献](#)

服务与反馈

▶ [把本文推荐给朋友](#)

▶ [加入我的书架](#)

▶ [加入引用管理器](#)

▶ [引用本文](#)

▶ [Email Alert](#)

▶ [文章反馈](#)

▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

▶ [本刊中包含“钐配合物”的相关文章](#)

▶ 本文作者相关文章

· [邓瑞平](#)

· [于江波](#)

· [张洪杰](#)

· [李哲峰](#)

· [周亮](#)

· [彭泽平](#)